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  :ملخص الدراسة

خصية انفعالِي المنشأ ، تصف معظم النظريات النفسية الاكتئاب على أنه اضطراب ش
في حين تتحدث النظرية الاستعرافية عن الاكتئاب بوصفة أحد اضـطرابات الشخصـية   
الناتج عن الأساليب الخاطئة في المعالجة الذهنية للمعلومات ، ولكن تكاد تجمع النظريات 

وقـد سـعت الدراسـة    . المفسرة للاكتئاب على أهمية التفاعل بين الانفعالات والاكتئاب 
الحالية للكشف عن طبيعة العلاقة بين الاكتئاب والحالات الانفعالية ، فبعد مراجعة التراث 
النظري والدراسات السابقة المرتبطة بموضوع الدراسة، تمت  صياغة ثلاثـة فـروض   
حول طبيعة العلاقة بين الاكتئاب والانفعالات ، وقد وظّف المنهج الوصفي الارتباطي في 

ــا   ــة، كم ــذه الدراس ــاليين   ه ــين الت ــعودية للمقياس ــيغ الس ــتُخدمت الص   :اس
وقد طُبقت أدوات الدراسة .  DESمقياس الانفعالات الفارق ) ٢(،   BDP" بيك"قائمة ) ١(

ولتحيل بيانات الدراسة اُستخدمت الأساليب ) . ٢٨٨=ن(على عينة من الشباب الجامعيين 
ات والانحرافـات المعياريـة،   النسب المئوية، التكـرارات، المتوسـط  : الإحصائية التالية

 . correlation coefficient  Pearson'sومعامل ارتباط بيرسون  



وجـود معـاملات   ) ١: (وقد أظهر التحليل الإحصائي لبيانات الدراسة النتائج التالية
للاكتئـاب  " بيـك "درجات المفحوصين علـى مقيـاس   ارتباط موجبة متوسطة القوة بين 

الضـيق،   الخوف، الخجل، الـذنب، : فرعية للانفعالات التاليةودرجاتهم على المقاييس ال
علاقة ارتباطية موجبـة منخفضـة بـين    تبين وجود ) ٢(، ) ٠.٠١<  = α(والاشمئزاز 

  علـى التـوالي،  ) ٠.٠١<  = αو  ٠.٠٥<  = α(الاكتئاب وانفعالي الغضب والدهشـة  
انفعـالي البهجـة   وجود علاقة سالبة متوسطة إلى منخفضة القوة بـين الاكتئـاب و  ) ٣(

، وقد نُوقت النتائج في ضوء المعطيات النظرية والدراسـات  ) ٠.٠١<  = α(والانشغال 
  . السابقة ، كما اختتمت الدراسة بالتوصية حيال إجراء المزيد من الدراسات في هذا الحقل 



ABSTRACT 

Most psychological theories describe depression as an emotional-originated 

personality disorder. Whereas, cognitive theory views depression as a personality 

disorder that occurs, mainly, as a result of cognitively misinterpreted information. 

However, theories that are involved in explaining depression tend to recognize the 

importance of the interaction between emotion and depression.  The present study, 

therefore, sought to reveal the nature the relationship between depression and 

emotional states. After reviewing the related literature, three hypotheses were 

formed. To test these hypotheses, the correlational descriptive methodology was 

utilized. Psychometric tools of this study were the Saudi Arabian version of two 

personality tests: (1) The Beck Inventory (BDP), and (2) the Differential Emotion 

Scale (DES). These tests were administered to a sample of 288 young adults.  The 

following statistical techniques comprising: percentages, frequencies, means, 

standard deviations, and Pearson correlation coefficients  were used for analyzing 

the data.  The results of this study showed: (1) positive and moderate correlation 

coefficients between the BDP scores and the scores of five DES subscales which 

were: fear, shyness, guilt, distress, and disgust (p<0.01), (2) weak positive 

correlation coefficients between depression and the emotions of anger, and 

surprise (p<0.05 and p<0.01 respectively). The results also revealed negative 



correlation ranging from weak to moderate between depression and the emotions 

of joy, and interest (p<0.01).  These results were discussed in terms of relevant 

literature; and the study concluded by suggesting further studies in the field.      
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